
تیم ملی والیبال کشورمان در دومین دیدار خود در هفته 

دوم لیگ ملت های 2023 برخلاف دیدار نخست مقابل 

آلمان، عملکرد ضعیفی داشـــت و با نتیجه ســـه بر صفر 

مغلوب ایتالیا شـــد. بعد از برد روحیه بخش ملی پوشان 

مقابل آلمان، انتظار می رفت تیم کشورمان در مقابل ایتالیا 

عملکرد بهتری داشته باشد، اما سرویس و دفاع روی تور 

خوب آتزوری ها ابتکار عمل را از شـــاگردان عطایی در دو 

ســـت نخست گرفت و درنهایت باعث شکست تیم ملی 

با نتایج 25 بر 19 و 25 بر 16 شـــد. با شـــروع ست سوم 

تیم کشورمان چهره تیم برتر میدان را تا امتیازات پایانی 

داشـــت و تا امتیاز 24 بر 20 نیز از شـــاگردان دجورجی 

پیش بود، اما اشتباهات عجیب و کسب 6 امتیاز متوالی 

از ســـوی ایتالیایی ها باعث برگشت آنها به بازی در این 

ســـت و برتری 26 بر 24 آنها شـــد. تیم کشورمان با این 

باخـــت باید خود را آماده دیدار با تیم قدرتمند آمریکا در 

مسابقه ســـوم کند. آمریکایی ها بعد از کسب 3 پیروزی 

در هفته اول، در مسابقه نخست خود در هفته دوم تیم 

صربستان را شکست داد و روز گذشته نیز به مصاف تیم 

چین رفت. باید امیدوار بود تا تیم کشورمان در این دیدار 

عملکردی مانند مسابقه مقابل آلمان داشته باشد و برای 

کسب سومین برد در لیگ ملت ها تلاش کند. 

بهنـــام محمودی، ملی پوش و کاپیتان ســـابق تیم ملی 

کشورمان که سابقه بازی در لیگ ایتالیا را در کارنامه خود 

دارد، در گفت وگو بـــا روزنامه »فرهیختگان« درخصوص 

دیدار روز گذشته تیم ملی مقابل ایتالیا و مسیر پیش روی 

تیم ملی صحبت کرد که در ادامه می خوانید. 

عملکرد ملی پوشـــان والیبال در ششمین دیدار خود در 

لیگ ملت ها را چگونه ارزیابی کردید؟

بازیکنان ایتالیا به دلیل کیفیت، ساختار لیگ شان و فرهنگ 

و روحیه در ســـطح حرفه ای هســـتند و این وجه تمایز آنها با 

بازیکنان ما است. به لحاظ فردی خیلی از بازیکنان ما از آنها 

ســـرتر هستند، اما آنها در قالب تیم و کیفیت فردی به واسطه 

آموزش هایی که از رده پایه دیدند از بازیکنان ما ششدانگ تر 

هستند. همین موضوع باعث شد که آنها در هفته اول بعد از 

استراحت لیگ شان بازی های خوبی ارائه دادند، اما ما هنوز 

نیاز به زمان زیادی برای حرفه ای تر شدن بازیکنان جوان مان 

داریم. اگر می خواهیم در جهان بین 6 تا 8 تیم برتر باشـــیم 

باید بازنگری کلی داشته باشیم، اما درحال حاضر نیاز است 

که والیبال حمایت شود تا تیم ملی در آرامش به بازی های خود 

ادامه بدهد. ایتالیا قهرمان جهان است و بازیکنان خوبی دارد. 

فکر می کنید دلیل شروع ضعیف ایران در ست نخست 

چه چیزی بود و این عملکرد به تحت تاثیر اسم ایتالیا قرار 

گرفتن ارتباطی داشت؟

به عنوان بازیکنی که در سطح بالا و حرفه ای 

بازی کردم، باید عنـــوان کنم که دیگر بعد 

از 10 ســـال حضور در لیگ جهانی معنی 

نـــدارد که مـــا تحت تاثیر اســـم تیمی قرار 

بگیریم یـــا در هفته اول بد بازی کنیم. این 

موضوع برای تیم هایی است که سال های 

ابتدایی حضورشان در این مسابقات را تجربه 

می کنند. باید آسیب شناسی کنیم تا متوجه 

شویم مشکلات ما چه چیزی است و برای آن برنامه ریزی کنیم، 

نه اینکه در هر مســـابقه و تورنمنتی یک بهانه داشته باشیم. 

ظرفیت والیبال ما این است و بازیکنان جوان خوبی داریم، اما 

باید آسیب شناسی شود که ایراد والیبال ما در بحث آموزش، 

فرهنگی، فیزیکی، فنی، کوچینگ یا مدیریتی است تا راهکار و 

نسخه خوبی پیچیده شود. درحال حاضر نیاز است به والیبال 

خدمت، کمک و حمایت کنیم تا لیگ جهانی تمام شود و بعد 

آسیب شناســـی انجام شـــود. بازی های آسیایی خیلی حائز 

اهمیت اســـت و قطعا ژاپن تیم اصلی خود را می آورد و چین 

نیز به واســـطه میزبانی در کنار کره جنوبی قدرتمند تر ظاهر 

خواهد شد. واقعیت این است که از چین و کره جنوبی جلوتر 

افتادیم و از نظر فیزیکی از ژاپن بهتر هستیم، اما آنها در قالب 

تیمی از ما بهتر و جنگنده تر هستند. باید در مسابقات انتخابی 

المپیک نیز خوب بازی کنیم و بتوانیم امتیاز و رنکینگ مان را 

بالا بیاوریم؛ چراکه همیشـــه گفتم که حق 

به عقب بازگشتن را نداریم. عقب بازگشتن 

ما باعث از دست رفتن تماشاچی و طرفدار 

و اسپانســـرها خواهد شد. بالاجبار باید به 

سمت جلو حرکت کنیم و آسیب های خود 

را برطرف کنیم. اگر بخواهیم در آسیا دوم یا 

سوم شویم یا در لیگ جهانی بد بازی کنیم 

و خدای نکرده به المپیک صعود نکنیم یعنی 

نسبت به 16، 17 سال پیش هیچ اتفاقی نیفتاده است و این 

غلط اســـت. وظیفه ما حمایت است تا ان شاءالله والیبال به 

شرایط بهتر بازگردد. 

 

دیدار مقابل آمریکا و هلند را چطور می بینید؟

بازی با آمریکا قطعا دیدار سختی است. مقابل هلند نیز با توجه 

به میزبانی آنها مســـابقه دشواری خواهیم داشت. با این حال 

امیدوارم عملکرد خوبی در این دو دیدار داشته باشیم و بتوانیم 

خودمان را در رنکینگ بالا بیاوریم. بچه ها باید شکست مقابل 

ایتالیا را فراموش کننـــد و با تمام قدرت مقابل آمریکا و هلند 

ظاهر شویم. درست است که هلند میزبان است و تک ستاره ای 

مانند نمیر عبدالعزیز دارد، اما نسبت به آمریکا قابل دسترسی تر 

برای بردن اســـت. در بازی های هفته سوم نیز حداقل شانس 

دو برد داریم و باید با شرایط خوب لیگ ملت ها را تمام کنیم. 

شانســـی برای حضور در میان هشت تیم صعود کننده 

داریم؟

این کار با نتایج این هفته یک مقدار سخت شد. ایتالیا تیم اصلی 

خود را آورد و آنها نیز در مرز نهم بودند و تیم اصلی خود را آوردند 

تا در جمع هشت تیم برتر قرار بگیرند. حضور در میان هشت 

تیم برتر جنبه های مثبت زیادی دارد. علاوه بر ارتقای رنکینگ، 

حمایت مالی فدراسیون جهانی را نیز به دنبال خواهد داشت و 

از طرفی بازیکنان بیشتر بازی خواهند کرد. هنوز چیزی برای 

ما تمام نشده است و باید تلاش کنیم تا بیشترین امتیازات را 

کســـب کنیم. امیدوارم که صعود کنیم و اگر این اتفاق نیفتاد 

نیز بازیکنان باید مورد حمایت قرار بگیرند. 

احتمال دارد بعد از این مسابقات شاهد تغییر و تحولاتی 

باشیم؟

صلاح نیست که به کادرفنی و مربیان دست زده شود و فقط باید 

یکی، دو بازیکن مثل عبادی پور را به تیم اضافه کرد. بعد از هر 

تورنمنتی باید آسیب شناسی شود تا مشخص شود مشکلات 

چه چیزی اســـت تا نسخه خوبی برای آینده والیبال بپیچیم. 

اینکه ما هر تورنمنتی را بد شروع کنیم برای والیبال ما بعد از 

10 سال حضور در لیگ ملت ها چیز خوبی نیست و اگر واقعا 

از حریفی می ترسیم نیز ایراد از ما است. درحال حاضر نیاز به 

حمایت از بازیکنان و مربیان است. 

فکر می کنید قهرمانی در بازی های آسیا با توجه به عملکرد 

ژاپن در لیگ ملت ها و همچنین کسب سهمیه المپیک 

پاریس قابل دسترس است؟

قابل دســـترس است و باید تمام تلاش خود را کنیم تا والیبال 

به روزهای اوج خود بازگردد. اگر موارد خاصی پیش آمد قطعا 

باید آنالیز، تجزیه و تحلیل شود. خدا کند در بازی های آسیایی 

قهرمان و ســـهمیه المپیک را کسب کنیم و اگر خدایی نکرده 

ایـــن اتفاق نیفتاد نیز باید بازنگری در کلیات والیبال شـــود. 

از بازیکنان می خواهم که تســـلیم نشـــوند و بهترین عملکرد 

را داشته باشـــند و ما نیز حمایت خود را از بازیکنان و مربیان 

انجام می دهیم. 
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فوتبال ایران
اتفاق عجیب در پرسپولیس

 استعدادهای آینده دار
راهی پیکان شدند

باشـــگاه پرسپولیس در فصل گذشته با انتخاب محسن خلیلی 

به عنـــوان مدیر آکادمی تیم های پایه در همه رده های ســـنی 

به دنبـــال قهرمانی بود که درنهایت در هیچ  یک از رده ها موفق 

به کســـب جام نشد. اما در این بین تعدادی از بازیکنان بودند 

که با درخشـــش در تیم های پایه قرار بود برای این فصل راهی 

تیم بزرگسالان شـــوند که نه تنها این اتفاق رخ نداد و بلکه آنها 

سر از تیم پیکان در آوردند. بازیکنانی مثل محمد خلیفه، عباس 

کهریزی، افشـــین صادقی و... که حتی به تیم ملی جوانان هم 

راه یافتـــه بودند. در این میان محمـــد خلیفه که دارای فیزیک 

بدنی مناسبی است به عنوان جانشین خوب برای چند سال بعد 

علیرضا بیرانوند از سوی مسئولان آکادمی پرسپولیس نامبرده 

شده بود که این دروازه بان به توصیه مجتبی حسینی راهی پیکان 

شد و حتی این احتمال وجود دارد با این مربی راهی آلومینیوم 

اراک شـــود. البته برای اولین بار نیست که مشابه این اتفاقات 

را در پرســـپولیس شاهد هستیم. سال هاست بازیکنانی که در 

رده های پایه این باشـــگاه رشد می کنند به یکباره با بی توجهی 

مســـئولان آکادمی این باشگاه سر از یک تیم لیگ برتری دیگر 

درآورده و درنهایت پرســـپولیس مجبور می شود با پرداخت چند 

میلیارد آنها را برگرداند. 

مراسم رونمایی جواد نکونام جمع و جور برگزار شد

فرار از حاشیه در روز اول
تیم فوتبال اســـتقلال سرانجام سرمربی خود را شناخت و جواد 

نکونام، کاپیتان اســـبق تیم ملی روز گذشته قرارداد خود را به 

صورت رســـمی با این باشگاه امضا کرد. نکته قابل توجه مراسم 

معارفه نکونام این بود که او با رفتاری حرفه ای و به دور از حاشیه 

تلاش کرد تا شروع کارش در این باشگاه بی حرف و حدیث باشد 

و در نشست خبری هم ترجیح داد به ارائه توضیحات کلی بسنده 

و پاسخگویی به اصحاب رسانه را به آینده ای نزدیک موکول کند. 

نکونام بعد از امضای قرارداد و مراســـم معارفه خود که ظهر روز 

گذشته با حضور مسئولان باشگاه استقلال به میزبانی بانک شهر 

برگزار شـــد، به کمپ حجازی سر زد تا از آخرین امکانات محل 

تمریـــن آبی ها بازدید به عمـــل آورد و وضعیت چمن و امکانات 

ایـــن مجموعه را مورد بازبینی قرار دهد.بر این اســـاس و طبق 

شنیده های خبرنگار »فرهیختگان« مقرر شد تا تمرینات استقلال 

از پنجم یا ششـــم تیرماه در مجموعه تمرینی حجازی استارت 

بخورد. این در حالی اســـت که مسئولان این باشگاه در تلاش 

هستند تا به جز امکانات این کمپ، یک مجموعه تمرینی دیگر 

را هم برای اســـتقلال فراهم کنند. سال گذشته استقلالی ها از 

امکانات مجموعه انقلاب هم اســـتفاده می کردند اما با مزایده 

جدید برگزار شده، این مجموعه با وجود هزینه های گزاف توسط 

استقلالی ها، از دست آبی ها درآمده تا این باشگاه برای تکمیل 

زیرساخت های تمرینی خود به فکر محل تمرین جدید در کنار 

کمپ حجازی باشد. نکته دیگر این که قرار است از امروز نکونام به 

عنوان سرمربی جدید استقلال به صورت مداوم از امکانات کمپ 

حجازی بازدید به عمل آورد و در این محل تمرینی حاضر شود. 

نکونام روز گذشته تمامی نقص ها و ایرادهای ممکن را به گوش 

مسئولان امر رساند تا با آغاز تمرینات، این نقص ها برطرف و یک 

مجموعه تا حدودی مرتب در اختیار وی برای تمرین قرار بگیرد. بر 

همین اساس مقرر شده است تا دو رول چمن برای برطرف کردن 

مشکلات چمن این مجموعه اضافه شده و با دستور نکونام، سایر 

زیرساخت ها مثل رختکن ها، سالن کنفرانس، سالن غذاخوری و 

... مورد پاکسازی و ترمیم قرار بگیرد. همچنین نکونام از مدیران 

کمپ حجازی درخواست کرده تا سالن بدنسازی این مجموعه 

با لوازمی که درخواست داده تکمیل شود.

گره ای که به دست هوادار متمول باز می شود!

 تمدیدی های پرسپولیس
کوتاه بیا نیستند

مدیریت باشـــگاه پرســـپولیس همچنان پیگیر مذاکرات خود با 

بازیکنانی اســـت که یحیی گل محمدی خواستار تمدید قرارداد 

آنها شده اما هنوز توافقی بین طرفین حاصل نشده است. در این 

میان برخی از این بازیکنان رقم درخواستی عجیبی از باشگاه خود 

داشـــته اند که اگر قرار باشد با خواسته آنها موافقت شود آن وقت 

صدای دیگر بازیکنان پرسپولیس و علی الخصوص ملی پوشان 

در خواهد آمد. در مورد گئورگی گولســـیانی که اردوی تیم ملی 

کشـــورش به پایان رسیده، قرار است باشگاه پرسپولیس شرایط 

این بازیکن را برای تمدید قرارداد بررسی کند. احتمال ماندن این 

بازیکن در پرسپولیس زیاد است از این جهت که او بدون واسطه 

و مســـتقیم قرار است با باشگاه پرسپولیس وارد مذاکره شود. اما 

سه بازیکن دیگر چنین شرایطی را ندارند و این مساله باعث شده 

که قیمت های عجیبی از سوی واسطه ها به باشگاه پرسپولیس 

مطرح شود. در این میان مدیربرنامه های سعید صادقی و عیسی 

آل کثیر مشترک است و فعلا رضا درویش نتوانسته با او به توافق 

برســـد. مشابه اتفاقی که در تابستان و زمستان سال گذشته هم 

رخ داد و درویش در مورد این دو بازیکن کلی با واسطه آنها جلسه 

گذاشت. در مورد صادقی، مدیر برنامه او تقریبا با همه تیم های 

بالای جدولی مذاکره کرد و درنهایت به لطف کمک هوادار متمول 

پرسپولیس در دبی این بازیکن حاضر شد سرخپوش شود. عیسی 

هم در زمستان از طریق مدیربرنامه اش ابتدا درخواست 15 میلیارد 

تومانی داشت اما درنهایت با 5/5 میلیارد تومان برای 6 ماه تمدید 

کرد. به نظر می آید در شرایط فعلی هم باید یک هوادار متمول پیدا 

شـــده و با لطف خود کاری کند تا برخی از سرخپوشان حاضر به 

تمدید قرارداد شوند. 

بهنام محمودی در گفت وگو با »فرهیختگان«: باید از تیم ملی حمایت شود

را ندارد عقب  والیبال حق بازگشت به 
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  گزارش

تیم امید به مسابقات قهرمانی غرب آسیا رفت و همه می دانیم 

که بازیکنان خوب لیگ ایـــن تیم را همراهی کردند. با این 

حال چیزی که برایمان جالب توجه بود عملکرد تیم در این 

رقابت ها بود. در حالی که به خوبی می دانیم پتانسیل نفرات 

حاضر در این تیم به مراتب بالاتر از رقبا بود، به جز یک برد و 

سه تساوی در جریان مسابقه چیزی به دست نیاوردیم. این 

بازی ها هر چند تجربه خوبی برای تیم ما بود اما بدون شک 

نتایجش برای تیمی که می خواهد راهی المپیک شود قابل 

قبول نیست. 

ضربه بزرگی به تیم امید زدند
تیم ملی امید ایـــران این بار با رضا عنایتی زمان کمی برای 

آماده سازی داشت و ما اصلا نمی دانیم این تیم در این مدت 

محـــدود چه کارهایی انجام داد. از میزان آمادگی این تیم و 

تزریق تفکرات آقای سرمربی فقط خودش خبر دارد. با این 

حال مهم اســـت که آیا آماده سازی درستی انجام شده بود؟ 

 بازی هـــای تیم ملی یک روز در میان بود و قطعا فرصت لازم 

برای ریکاوری و آماده سازی وجود نداشت. 

در نتیجه بعد از آن همه تعلل در انتخاب مربی تیم ملی امید 

می توانیم ادعا کنیم که آقایان با وقت کشی ضربه بزرگی به این 

تیم زدند. یک جلسه ریکاوری پس از هر بازی بدون تمرین، 

این پیام را به ما می دهد که باید قبل از ورود به این مسابقات 

آماده سازی را انجام می دادیم. این را اما نمی دانیم که با علم 

به این موضوع و با وجود تذکر و هشدار هزار باره رسانه ها چرا 

مسئولان مربوطه سرمربی را زودتر انتخاب نکردند تا شاهد 

این حجم از فشار روی تیم امید نباشیم؟

با نگاهی به رقابت های تیم امید ایران در این مسابقات، نتایج 

و عملکرد بازیکنان، ایرادهای زیادی به تیم بود اما اگر فرض 

کنیم که آماده سازی هم صورت گرفته است و مربیان موفق 

شدند تیم را سرحال نگه دارند، باز هم در نتایج مشخص بود 

که تیم با توانایی هایش بسیار فاصله داشت. ما تقریبا همه 

این بازیکنان را در لیگ برتر آنالیز کرده و می شناســـیم. آنها 

در لیگ بســـیار بهتر از آنچه دیدیم بودند، از این رو می توان 

گفت تیم ملی امید آماده نبود. 

ضعف تاکتیکی
نتایج این تیم می گوید به جز بازی اول که حریف هیچ شناختی 

از ما نداشـــت، در سه بازی دیگر نتوانستیم در جریان بازی 

برنده باشـــیم. البته میل برنده شدن در بین بازیکنان وجود 

داشت و این را از عملکردشان متوجه می شدیم اما درنهایت 

نمی توانستند برتری خود را به حریف تحمیل کنند. این که 

نمی توانند موقعیت منجر به گل ایجاد کنند نشان می دهد 

علاوه بر عدم هماهنگی، مشکلات تاکتیکی هم وجود داشت. 

تیم ما در بعد دفاعـــی یکی از ضعیف ترین ها بود. به غیر از 

عراق، حتی فلسطین هم همانند دیگر حریفان به دنبال دفاع 

و ضد حمله بود. وقتی فشار روی خط دفاعی تیم ما زیاد شد 

لایه های دفاعی تیم ملی امید ایران دچار مشکل شد. حتی 

حزباوی و ســـامان فلاح هم خوب نبودند و دیدیم در بازی با 

عراق که حریف ما را در یک سوم دفاعی خودمان تحت فشار 

قرار داد روز پر اشتباه مدافعان مان رقم خورد. از این رو ما باید 

برای درســـت کردن تیمی بهتر و برطرف کردن شکاف های 

عمیق دفاعی این تیم بیش از اینها کار کنیم. مربیان تیم ملی 

که قطعا متوجه این موضوع شدند بدون شک باید تدابیری 

بیندیشند تا از این اشتباهات خلاص شویم. ما مقابل عراق 

نتوانست دوام بیاوریم و قطعا در بازی با حریفان قدرتمند تر 

بیش از این ضعف نشان خواهیم داد. این تیم نه در دفاع بلکه 

به طور کلی ایرادات زیادی دارد. لازم است برای به وجود آمدن 

این هماهنگی تلاش زیادی صورت گیرد. 

برای اینکه تیم ایران به هماهنگی لازم برسد و به قولی چشم 

بســـته یکدیگر را پیدا کنند بدون شـــک توجه به این موارد 

به شدت ضروری اســـت. مواردی که ما در این مسابقات از 

تیم امید کشورمان ندیدیم. در نتیجه این تیم لازم دارد وقت 

و انرژی برایش صرف شود. اگر قرار باشد هر از گاهی اردویی 

برگزار کنیم قطعا نتیجه نخواهـــد داد. از این رو با این روند 

اوضاع تیم امید باز هم غم انگیز خواهد شد. 

آنچه از تیم امید به گوش مان می رســـد حاکی از آن اســـت 

که عنایتی و همکارانش نیز به خوبی متوجه نیاز این تیم به 

تدارکات بیشتر شده اند. آنها قرار است در اولین فرصت طی 

ملاقات با مسئولان بالادست قول برگزاری اردوی برون مرزی 

یا حداقل بازی های تدارکاتی را بگیرند؛ چراکه این تیم برای 

اینکه دستاوردی داشته و حداقل به رویای 50 ساله و صعود 

به المپیک رنگ واقعیت بدهد، به این مهم نیاز دارد. 

دفاع نامطمئن
یکی دیگر از موضوعاتی که به شدت جای سوال داشت عدم 

درک تیم ما از تاکتیک تفکر دفاع در حمله بود. تیم ما اصلا 

این ذهنیت را نداشت و در همه بازی ها صرفا به حمله علاقه 

نشان می داد. در بازی با فلسطین این موضوع به وضوح قابل 

مشـــاهده بود و همه دیدیم که تیم ما بعد از حمله برنامه ای 

برای دفاع از زمین حریف نداشت. دقیقا فلسطین از همین 

ضعف ما اســـتفاده می کرد و بعد از هر حملـــه تیم ایران با 

تصاحب توپ ضد حمله را در دستورکار قرار می داد و به همین 

شیوه تیم کشورمان را تحت فشار قرار می داد و از مدافعان به 

خوبی به نفع خود خطا می گرفت. ما در همه بازی ها به این 

شکل به حریف موقعیت دادیم و بسیار خوش شانس بودیم 

که شکست نخوردیم. 

رویای المپیک با این تیم محقق نمی شود

ضعیف در کار تاکتیکی، خوش شانس در نتیجه

مهدی منصرف
خبرنگار
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